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Konferenca v Sodražici PETAR STAMBOLIČ 
NA OBISKU V GRČIJI

17. maja so se zbrali v Sodražici komunisti te občine na ob
činski konferenci Zveze komunistov. Konference se je udeležilo 
69 delegatov, kot gost pa je prisostvoval ljudski poslanec in član 
Okrajnega komiteja ZK Ljubljana Matevž Hace. Mesto delovnega 
predsednika so poverili Vencetu Drobniču iz Sodražice. Po uvod
nih formalnostih in izvolitvi komisij, so delegati poslušali poro
čilo sekretarja Obč. komiteja ZK Slavka Kovačiča. V poročilu so 
bila zajeta notranja partijska in organizacijska vprašanja, ideo- 
loško-politično delo komunistov, obrtna dejavnost in dejavnost 
podjetij, trgovina, gostinstvo, turizem in drugo.

Po sekretarjevem poročilu je bila zadetem kraju samem, 
razprava. Delegati so obravnavali V razpravi je sodeloval tudi to- 
razna vprašanja iz dela in življenja variš Matevž Hace. Uvodoma je

19. maja je predsednik Zvezne 
ljudske skupščine Petar Stambolič

dovoda v načrtu pa je tudi gradnja par lam Jnto'od potoval ^ prijateTj- 
zdravstvenaga doma, gasilskega do- ski obisk v Grči1o z n1im je tudi
ma nabava strojev za razsintev n1egova soproga in več visokih dr- 
obratov podjetij »Smreka«. Vsega ni žaynjh funkcionarjev. Tovariš Stam- 
mogoce graditi naenkrat, ker m za ^ obiskal več kraiev v Grčiji 
to sredstev Pnontetonajb, imela in se sestal s predsednikom vlade 
tovarna ki bo bo j opremljena s in drugimi političnimi in goSpodar- 
stroji lahko zaposlila novo delovno skjnli Vodiitelii a 1
silo in ustvarila večji dohodek.

Tovariš Hace je potem govoril o 
kmetijstvu. Komunisti bi morali biti TEČAJI ZA VPIS
gonilna sila pri uveljavljanju socia- VISOKE SOLE
listfčnih načel v kmetijstvu. Kar- Zavod za proučevanje izobraže- 
deljev referat na plenumu SZDL J

sani pri razdelitvi sredstev, ki so

išu Titu za rojstni dan
Predsednik Federativne ljudske republike Jugoslavije in ge

neralni sekretar Zveze komunistov Jugoslavije tovariš Josip Broz 
Tito bo 25. maja praznoval 67-obletnico rojstva. Ta dan, ki je 
praznik vseh nas, posebno še naše mladine, bomo s ponosom 
proslavili po vsej domovini, ljubljenemu voditelju in učitelju
tovarišu Titu pa iz srca zaželeli, da bi še dolgo vodil našo
domovino.

Ker njegove misli in želje 
vsebujejo hotenja za boljše, svo
bodnejše in lepše življenje, ker 
so neprecenljive njegove zasluge 
v borbi za ohranitev miru v 
svetu, za sožitje med deželami z
različnimi državami in družbe
nimi sistemi. Tita ne cenimo, lju
bimo in spoštujemo samo mi, 
ampak vsi napredni in svobodo
ljubni ljudje na svetu.

Ime Tito, porojeno v pred
vojni revolucionarni borbi, v 
ognju osvobodilnega boja in v 
povojni svobodni graditvi socia
listične domovine, je širom po 
svetu postalo simbol pomemb
nosti, junaštva, borbe za pra
vično stvar, za boljše odnose med 
ljudmi. Pod tem imenom se je v 

svetu afirmirala nova Jugoslavija, katere glas se na najvišjih 
mednarodnih mestih posluša in ocenjuje z največjo pozornostjo.

Titova osebnost že dve desetletji vzbuja zanimanje in pozor
nost celotne svetovne javnosti. V tem času vse naše težnje, borbe, 
da uničimo sovražnika, da premagamo zaostalost, da dohitimo za
mujeni čas, da vskladimo naš korak z nezadržnimi željami naših 
sanj o lepšem, so neločljivo povezane z imenom človeka, katerega 
moč je triumfirala vera naših ljudi na največje žrtve, ker so 
vedno verovali v svojo zmago in svojega voditelja.

Želja vsega ljudstva je: tovarišu Titu še veliko zdravih in 
uspešnih let na krmilu socialistične Jugoslavije!bila ustvarjsna v občini. Na »re- «»»» ou- , moramo biti na iasn=m Prav zato V"" ToT

šetu« je bila tudi modernizacija drazica_ je bila med NOV skoro do nj n alj 'imamo dobre ali ceva 18~ ' 
ceste v Sodražici, za katero je bilo tal uničena. Prebivalci so vložili ve- slabc 51ane v zadruznih SVetih Kjer 
baje potrošenih preveč sredstev_ Na bkotnadada je zrasla nova, lepša g0 zs dobri bodo tudi uspehi boljši
vsa vprašanja v zvezi z delom ObLO, Sodražica.. Teqa ne bi smeli pozab- in ^ kmetiistvo boljše napredovalo, — - „______ _ _
te^dgoloril dpreds^inik ObLO^D^ danes ’leps^'kot1’ pa^mog^e''drugi Pftem bo tudi življenje kmeta bolj- občinska konferenca dobrepoljskih Lepi uspehi so bili dosežem na polju_razstava, posvečena 40-oblet- 
nilo Samsa. Odgovori so bili pod- kraji v občini. Tudi v ostalih pre-

Dobrepoljski problemi na konferenci ZK

P,V So Mt"."S Jej.l, d,»o Mii. Invos.ir.n, »olik. ^prttSn'dito wTSuiViS,." ii-

brez vle Lde i^taS. Sa kon- Sita™ veliko 9pr- tudlT iSdusSfo CS j? beležil .tudi član OK ZK Ljub- ustanovitve KPJ in SKOJ je naredil Dobrepolja,
ferenco ZK »poda pComika, aU z, obn„, L irodi.o, Tj'KV STtiSS KS*™L_______  K^JSSSL* -8?*=*“ JSJSC

komunistov je bila 10. maja. Ude- kulturno-prosvetnem področju. Po- niči Partije. Razstavo bo organiziral 
V nadaljevanju je tovariš Hace ležl]o sg je je 45 §ianov ali 75 °/e hvaliti je treba prosvetni kader, ki kočevski muzej, prispevek k raz

je gostilna v nekem kraju potrebna vasi, komunalnih dejavnosti itd. Za m 000 novih delavcev Precej de- . Ubsirno je porocai o oeiu Komu- ga ze uresmcujejo. unj programa gospouarsivi 
ali ne in ali jo je ObLO preveč to bo treba v bodoče gledati, da 170 000 „novih ddavcev' nistov v Dobrepolju, delu Obe. ko- je, da se prebivalstvo seznam z zg o- bil dosežen

uspehi so bili doseženi v 
Obširno je poročal o delu komu- ga že uresničujejo. Cilj programa gospodarstvu. Največji uspeh pa je

zgraditvijo obrata
Obremeni, J‘ H J* JLi Tnto ZZa uleiTm več V Leč Iovn5 siIe.se rekrutira '!z kmetov' miteja ZK, gospodarstvu, kmetij- dovino naše Partije. Taka predava- »Rašica«, v katerem bo v dveh letih
sp rns, ' •• nhT n ■ : -k . k » ' dpIu aradnia vo- Na kmeti-lah .1® mani '•ludl- zato stvu, kulturno prosvetnem delu in n ja so že imeli v »Apnenici« in našlo zaposlitev nad 200 ljudi,se rešujejo na seji ObLO m v pri- skem potoku je v delu gradnja vo pg je treba, da bo zemlja obdelana, drug3m sekretar Obč. komiteja ZK »Štolami« ter v (šolah. Otroci so predvsem žensk. »Apnenica« bo za-

Skoro 2 milijardi za trgovine
V Ljubljani je bil 13. maja občni vin pa je, kot kaže, že precej let 

zbor Trgovinske zbornice za ljub- na isti ravni.
'Janški okraj.

. drugem ---------- ----- ------- --------- --------------  — . ,------- ------- . ,
vse v ec mehanizacije. Ta pa je spet j0ge ZeVnik. Posredovali bomo ne- pisali tudi šolske naloge in šli na čela z gradnjo nove apneniške peči 
povezana s pogodbenim sodelova- ka4ere najpomembnejše ugotovitve tri izlete v zgodovinske kraje znane že v drugi polovici tega leta. 
njem med kmetom in zadrugo . poročila. iz NOB. V septembru bo v Dobre- (Nadaljevanje na 2. strani)

Potem je bilo na dnevnem redu ob5inski komite je imel lani 8 
poročilo revizijske komisije. Med rednih sej. Sekretariat se ja sestajal 
drugim je bilo poročano, da ja v povprečno vsakih 14 dni, če je bila

Na Občnem .zbpru so tudi dalj občini 146 članov ZK, od tega 80 p^.eba pa tudi dvakrat v ‘tednu,Lani se je promet v trgovini gasa ustavili ob vprašanju trgov
močno povečal, čeprav je v okraju skeqa kadra. Anketa, ki so jo iz- U1 „ rpševati nu1ne stvar, VellKn skrl
sedem trgovskih lokahw in le dva Vedli v 177 podjetjih, je pokazala, Na konferenci so izvolili nov 17 so posvetili 'organizaciji študija pro
potrošniška centra več. Vprašanje kakšno je tam stanje. Lani je iz članski Občinski komite ZK 3 člane arama ZKT voli "am iadružn h
je, koliko časa bodo v trgovini lahko teh .podjetij odšlo približno 1200 volitvam zadružnih sve-
še povečali promet pri istih zmog- delavcev

delavcev, 15 kmetov, 26 uslužbencev kadar je bilo treba razpravljati in 
in 14 ostalih. reševati nujne stvari. Veliko skrb

grama ZKJ, volitvam zadružnih sve- Jugoslovansko veleposlaništvo na Prusije, Šlezije in Jugoslavije. Pred 
za revizijsko komisijo ter 2 dele- tov, pogodbani setvi pšenice v ko- Dunaju ja že trikrat zahtevalo od zborovanjem je bil valik mi m oboj

še povečali Prom®t Prl 1 delavcev in uslužbencev, prišlo pa gata za IV. kongres ZKS. Za dale- operaciji delu KZ oosoodarstvu v avstriiškega zunanjega ministrstva uniformiranih pripadnikov sudetskih
Potrebno ‘'rešiti!' kajti trg^ina na £c'av ?e precej" rSn'problem" kt obPini kulturni’in prosvetni de- pojasnilo o govoru avstrijskega ton- organizacij. Na_^zborovanju ^je naj-clerja Raaba, v katerem je ta dejal, prej govoril predsednik sudetske or-m .. , -.. - - -------- . vačič iz Sodražice in Ivan Lavrič iz javnosti. cierju nMi», , .»-v-,-... _______ a--------------------r------------- ---------------
drobno ima le_ majhne denarna teremu pa je mdgoče edini vzrok Loškega potoka. Delegati so z odo- v članstvo ZK ie bilo spreletih da bi se nekateri deli Jugoslavije, ganizacije, za njim pa avstrijski
zmogljivosti, rešeno pa m se niti pomanjkanje stanovanj za trgovske bravanjem sprejeli sklep, da se 15 mladih delavcev in uslužbencev ki so se leta 1918 osvobodili izpod kancler Raab. Kancler Raab, ki je
vPrašanje, kdo naj bo investitor pri delavce. Potrebno bi bilo zgraditi pošlje CK ZKS pozdravna brzojavka. prej so bile tri sedai pa ie pet Avstrije, sedaj z veseljem vrnili v po poreklu tudi sam Sudetski Ne-
Sfadnji novih trgovinskih lokalov, nova stanovanja, denarja pa ni. — Takoj po končani konferenci je osnovnih organizacij štiri na vasi avstrijsko okrilje, »če bi imeli vo- m ec je v svojem govoru obsodil 

Perspektivni gospodarski plan do Na kraju so govorili še o lansko- bila seja novaga komiteja. Izvolili ena pa v »Štolami« Omeniti je lilni listič svobodnih volitev«. Po- povojno izseljevanje Nemcev iz Če-
leta 1961 predvideva, naj bi v našem letnem prometu v ljubljanskih trg o- so 7 čianski sekretariat, za sekre- treba, da je bil izvoljen nov ob- jasnila pa ni od nikoder. Sumljivi hoslovaške in iz drugih dežel ter
°kraju vsako leto investirali okrog vinah na drobno, ki še zdaleč niso tarja pa je bil ponovno izvoljen činski komite LMS ki je že začel molk nam lahko dosti pove. Pove izrazil upanje v možnost mirne re-

Slavko Kovačič. z delom. ’ nam tudi o sumljivi preusmeritvi šitve »sudetskega problema«.
avstrijske zunanje politike, ki meče Delegacija Zveze sindikatov Ju- 
nerodno luč na avstrijsko nsvtral- goslavije je predčasno zapustila 
nost. Pobožne želje avstrijskih dr- kongres čehoslovaških sindikatov 
žavnikov o vrnitvi »Marburga« v zaradi grobega napada, ki so ga iz- 
naročje matere Avstrije, pa bodo vedli na jugoslovanske sindikate, 
ostale le želje. Taki in podobni pojavi škodujejo

Iz poročila Občinskega komiteja ZKS Sodražica novo sprejetih 36 članov, odselilo 17. je b;i0 na Dunaju, na utrjevanju enotnosti delavskega gi-
, . . „ ., .. pa se je 11 članov. Izključeno iz prostoru kjer ie Hitler pred 21 leti banja in neposredno nasprotujejo

ObjavUamo nekatere najvažnejše Osnovne organ,zaetje ZK po va- ZveZe je bilo 8 članov. razglasil »priključitev Avstrije k borbi za mir.
k , f*^oci a „s®kr5.tarl1® ?,bcm' seh so se vedno preveč zaprte same Člani ZK naše občine še vedno za- Veliki Nemčiji«, zborovanje Sudet- »Mir je odvisen od Francozov« je 

čiča9 na°™Ksiia . ZK, Slavka KoY,aJ vaf-.J lepem razvoju družbeno- nemarjajo študij aktualnih govorov skih Nemcev, ki se ga je udeležilo v nekem intervjuju izjavil pred-
Sodražica 0beLnskl konferenCl ZK poldičnaga življenja na terenu, in člankov naših vodilnih ljudi, kar okrog 300.000 ljudi iz vseh delov sednik začasne alžirske vlade Fer-

druzbenega upravljanja m ostalega vsakemu članu zelo potrebno. Evrope. Med njimi so bile tudi sku- hat Abas. Nadalje je dejal, da so

1.9 milijarde din, tega plana pa niti Spolnile vseh pričakovanj, 
lani niti predlanskim nismo dosegli; 
verjetno pa investicijskega plana 
tudi letos ne bomo dosegli.

Poudarjeno je bilo, da investicije 
v trigoviru še ne pomenijo njene 
modernizacije. Modernizacija trgo
vine se mora održati v boljši or
ganizaciji, organizacija naših trg o-

Tiled fkammiste staina politična dela

KAZENSKI ZAKONIK

Minuli teden je bila seja Zvez
nega izvršnega sveta, na kateri so 
razpravljali o raznih gospodarskih 
vprašanjih in sprejeli več zakon
skih predlogov, uredb in odlokov.

Ugotovili ' so, da je bil v prvih 
treh letošnjih mesecih dosežen na
daljnji vzpon gospodarstva in da 
se ta razvoj giblje v okviru nalog, 
Postavljenih z letošnjim družbe- 
Pim planom. Prva znamenja ka
nejo, gla bo dobra letina kmetijskih 
Pridelkov in tudi v živinoreji so 
zaznamovani porasti številne ži
vine.

izmed predlaganih zakonskih os
nutkov je najpomembnejši pred- 
iog zakona o spremembah in do
polnitvah kazenskega zakonika, ki 
ga je pripravila komisija za ka
zensko pravo. Te spremembe so 
dejansko izraz nastalih sprememb 
v družbeno gospodarski ureditvi 
naše države po sprejemu kazen
skega zakonika leta 1951. Podlaga, 
Pa kateri temelji sedanji kazenski 
Zakonik, zagotavlja v zadostnem 
°b$egu zaščito družbe in pravic 
Pred kriminalnostjo. Predlagane 
sPremembe in dopolnitve pa po
cenijo reformo kazenskega prava. 
jPremenjen bo sistem kazni, ubla
ženo je stališče do mladoletnikov, 
Pri čemer se bolj poudarjajo vzgoj- 
C ukrepi. Nadalje je drugače ure
jeno vprašanje rehabilitacije in 
Pravnih posledic obsodb in uki
njena je kazen izgube ali omejitve 
aržavljanskih pravic.

kongres ZKS, ki bo v mesecu ju- je preveč v Okvirjeno v formalno
z" -'—te j» bi,SK

tivnost, stalno politično delo kolikega pomena VII. kongres ZKJ.

(Nadaljevanje na 2. strani) pine priseljenih Nemcev iz Vzhodne alžirski uporniki vedno pripravljeni
na pogajanja vendar pod pogoji, ki 
so jih že večkrat navedli. Na koncu

V nedeljo no proslavo v Papeže
številni Alžirci.

V nedeljo, 24. maja, bo v Papežih komemoracija, o takratnih bojih pa Proces proti bivšim beneškim par-
,.,X. ? i J6* z.merom sirs, krog munistov in analiziranje raznih in pri Taborski steni največja le- bo govoril preživeli partizan Tone tizanom pred porotnim sodiščem v 

ai°,'n , tlvno aod?“ družbenih in gospodarskih proble- tošnja proslava 40-letnice SKOJ v Hočevar. Florenci so ponovno preložili do
j j v organih delavskega in druz- mov v tej je treba tudi iskati kočevski občini. Več sto mladincev. Po slabi uri peš hoje bodo od tu 18. junija.

aktivnostP Sociahstične "zveze sin- rnIačnost množičnih organizacij, ki bivših skojevcev dm borcev, se bo prišli v Papeže, kjer bo osrednja V Londonu je skupina belcev sre- 
ditotov mladine in drunih noiiHčnih 86 posebno odraža ob slabi udeležbi tega dne z avtomobili odpeljalo prek proslava. Nastopi pevski zbor, fol- di mesta ubila črnca. Ubili so ga
organizacij z Zvezo komunistov na na zborih volivcev. Omeniti pa je Ribnice, Loškega potoka do Drage klorna in recitacijska skupina MKUD sredi noči, ko se je vračal iz bol-
eefu treba veliko razgibanost v vseh os- in od tu do Taborske stene. Pri Ta- »Matej Bor« s kočevske gimnazije, nišnice. Brez vsakega povoda ga je

' novnih organizacijah pri študiju borski steni, kjer so bili pred 17. godba na pihala, tamburaški zbor napadlo 6 mladincev in umorilo z
Zveza komunistov se je morala programa ZKJ in resolucije VII. leti junaški boji in obkoljene sku- pionirjev in drugi. Poseben športni noži.

V obdobju od zadnje konference po- kongresa. pine partizanov s stotero močnej- spored pa pripravi TVD Partizan Upor v Tibetu prehaja v zaton,
prijeti z marsikaterimi težavami. V zadnjem obdobju je bilo na širni sovražniki, bo ob 10.30 uri Kočevje. Občinski komite LMS pa Uporniki se namreč predajajo ki-

bo razvil svoj prapor. Med tem tajski vojski. V zadnjem času se jeŠe vedno obstojajo ostanki starih 
prijemov — birokratizem in po
skusi nekaterih posameznikov, da 
bi na stari operativni način vodili 
in vplivali na družbeno dogajanje 
pri nas. Smoter širokega razmaha 
ter razvoja delavskega in družbe
nega upravljanja, ki; daje uprav
ljanje in odločanje v roke množic, 
del našega članstva ni dojel. Tako 
so še vedno primeri, da, so nekateri 
člani preobremenjeni z raznimi funk
cijami in dolžnostmi. Precej imamo 
tudi komunistov, ki so se pridružili 
tistemu delu občanov, ki so bili 
vseskozi pasivni in še danes stojijo 
ob strani dogodkov. Za premostitev 
te okostenelosti je potrebno v prvi 
vrsti dvigniti idejno-politični nivo 
članstva in se osvoboditi nezaupanja 
do pritegnitve in sodelovanja de
lovnih ljudi v upravljanje. Komu
nisti morajo temeljito poznati ce
lotno družbeno-politično dogajanja 
— za to pa je potrebno stalno iz
obraževanje.

77. maja so v Dobrepolju praznovali svoj občinski praznik. 
Na sliki: godba JLA pred Kulturnim domom.

bodo prispele mladinske patrulje s na nekem območju Tibeta predalo 
Stružnice, Kolpske doline in Loške Kitajcem 800 raztepenih tibetskih 
stene. upornikov. Pa tudi v drugih krajih

Prireditveni odbor daje še ta na- te dežele se uporniki predajajo, 
vodila: odhod avtomobilov je 24. Vsem upornikom, ki so se predali,
maja ob 7. uri izpred avtobusne so Kitajci dali hrano in obleko, po- 
postaje v Kočevju. Mladina iz bliž- tem pa so jih spustili, 
njih vasi naj si pravočasno oskrbi V zahodnih predelih ameriške dr- 
prevoz do Kočevja. Ob isti uri od- žave New York je zapadel sneg. 
peljejo tudi avtomobili iz Banja Tudi v nekaterih drugih predelih 
loke in Vasi-Fare, vendar je njihova severozahodnega dela ZDA je sne- 
pot prek Osilnice do Taborske ste- žilo. Temperatura je takoj padla pod 
ne. Vsak avto bo imel svojega vo- ničlo. Vsekakor je sneg v tem času 
diča in pri njem dobe vsa potrebna nezaželen gost. 
navodila. Ob 13. uri bo pripravljeno V juniju "in juliju bodo v obeh 
kosilo v Papežih, potrebno pa je, pokrajinah Združene arabske re
da ima vsak s seboj »partizanski publike volitve v vse odbore Na- 
pribor«, menažko in žlico. Od 17. cionalne unije, enotne politična or- 
ure pa bo vsake pol ura odpeljal po ganizacije, ki naj bi imela po za- 
en avto prek Osilnice do Kočevja, misli njenih ustanoviteljev odločilno 
Tudi za vse ostalo je preskrbljeno, vlogo v političnem vzgajanju mno- 

Mladinei! V nedeljo, 24. maja, vsi žic. V svoje okrilje naj bi zajela 
na to največjo letošnjo mladinsko vse sloje v prizadevanjih za zgra- 
proslavo! ditev socialistična in kooperativne

-Mc družbe.
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Zunanjepolitični 
komentar----

ŽENEVA

Kaj lahko porečemo o prvem 
tednu ženevske konference, ki smo 
jo tako nestrpno pričakovali, zdaj 
pa se počasi odvija pred .našimi 
očmi? Pravzaprav je bil to le uvod 
v pravo konferenco. Potem ko so 
se zunanji ministri sporazumeli o 
nekaterih proceduralnih in tehnič
nih vprašanjih in rešili položaj 
obeh prisotnih nemških delegacij 
na konferenci, sta Herter v imenu 
Zahoda in Gromiko za Sovjetsko 
zvezo položila prvo serijo kart na 
mizo. V njih pravzaprav ni bilo 
ničesar bistveno novega, kar bi 
povzročilo večje zanimanje. Zahod 
je razložil celotni »sveženj« med 
seboj povezanih vprašanj, sovjet
ski predstavnik pa je ponovil pred
loge svoje vlade, ki jih je ta spro
žila že v znani noti 10. januarja 
letos. Zahodni ministri torej vztra
jajo, da je treba povezati nemško 
vprašanje z evropsko varnostjo in 
zmanjšanjem oborožitve. Sovjetska 
zveza pa hoče najprej podpisati 
mirovno pogodbo z obema nem
škima državama.

Kakšna so stališča ene ali druge 
strani do nasprotnih predlogov še 
ni znano, oziroma, o tem doslej 
še niso spregovorili. Nedvomno za 
zdaj nobena stran ne bo privolila 
v predloge druge strani.

Ne glede na različna mnenja 
in stališča o prisotnosti vzhodno 
in zahodnonemško delegacije v 
Palači narodov je vsekakor njuna 
prisotnost zdaj dejstvo, ki ga ni 
več moči osporavati.

To pa je hkrati tudi simbolični 
kažipot, kako bi najlaže dosegli 
rešitev nemškega vprašanja: treba 
je priznati, da sta danes dve nem
ški državi stvarnost in omogočiti 
sporazum med njima.

Hkrati je SZ sprožila tudi vpra
šanje udeležbe Čehoslovaške in 
Poljske na konferenci. Računica 
Moskve je pri tem preprosta: tre
ba je spremeniti dosedanji ne
ugoden odnos za SZ 1:3 v enako
pravnega 3:3. Tudi razlogi, ki jih 
je navedel sovjetski delegat (češ, 
da sta to dve deželi, ki sta bili 
prvi žrtvi nacistične agresije in da 
imata veliko zaslug v minuli voj
ni in zato tudi polno opravičilo, 
da se udeležita razprave o mirovni 
pogodbi z Nemčijo), veljajo v ce
loti. Toda prav pri obravnavi tega 
vprašanja, ki je bilo spričo zavr
nitve s strani Zahoda odloženo, je 
padla neprijetna senca na ženev
sko konferenco. Pri naštevanju 
dežel, ki bi bile lahko udeležene 
pri razpravi o nemškem vprašanju, 
so bile omenjene številne države 
od Italije do Luxemburga, le po 
zelo čudnem »naključju« so vsi 
štirje zunanji ministri .»pozabili« 
na Jugoslavijo. Ni treba posebej 
opisovati kvalifikacij, ki jih ima 
naša dežela za udeležbo pri takšni 
konferenci spričo preteklosti ka
kor tudi sedanje pozitivne politike. 
Prav zato pa je tembolj čudno, od
kod takšno namerno izogibanje 
imena Jugoslavije pri naštevanju 
kandidatov za udeležbo pri kon
ferenci. Nehote se je težko otresti 
vtisa, da so tudi tokrat v ozadju 
očitni interesi obeh taborov, ki 
skušata tudi v Ženem po blokov
sko reševati pereča mednarodna 
vprašanja. To je vsekakor neugo
den uvod, ki omogoča marsikatero 
neprijetno slutnjo.

Toda kljub tej in podobnim sen
cam večina opazovalcev v celoti 
ni črnogledo razpoložena. Nasprot
no, vsi se zavedajo, da v tej prvi 
fazi vsaka stran vztraja na maksi
malnih zahtevah, da morda tudi 
namenoma kaže zobe nepopustlji
vosti, da bi pozneje s svojimi kon
cesijami dosegla tudi popuščanje 
nasprotnika.

Martin Tomažič

Razprava na konferenci v Sodražici Dobrepolje za svoj praznik
EDVARD POJE: »Precej smo si 

prizadevali za sprejem novih članov 
v ZK. Od vojakov so prišli domov 
mladi fantje, ki smo jih sprejeli v 
organizacijo. Zaradi zaostalosti do
mačih pa so kmalu potem izsto
pili ............Pri delu imamo težave.
Težave so pa tudi zato, ker se je 
na primer nekaj sklenilo, naredilo 
pa drugo oz. drugače. Šola na Travi 
je do polovice zgrajena, za ostalo 
polovico pa se ne ve, če bo sploh 
kdaj. Šola je preobširna za naše 
razmere in bo terjala še precej mi
lijonov. Za dragarski predel je naj
važnejše, da bo šola na Travi čim- 
prej začela z delom in elektrifika
cija Starega in Novega kota.«

JOŽE KOŠMRLJ: »Nekateri kraji 
so preveč zahtevni, drugje pa so* 
tiho. Vsi V občini bi morali govoriti 
enoten jezik. Tarifnih pravilnikov 
ni mogoče delati po enem kopitu, 
ker ni zanje receptov. Če bo pod
jetje ustvarilo ved, imelo boljšo or

ganizacijo dela, bo tudi delavec več 
zaslužil. Z izboljšanjem kmetijstva 
bo tudi kmet boljše živel. Zanimati 
se moramo za vse, tako za indu
strijo, obrt, kmetijstvo, poznati 
probleme in jih skupno reševati.«

FRANC KALIČ: »Naša osnovna 
organizacija je imela redno sestan
ke. Na njih smo študirali in ob
ravnavali aktualne probleme ... Po
stopoma naj bi dobili tudi predeli 
v dragarskih vaseh osemletko. Šola 
na Travi bo lahko sprejela veliko 
učencev ... Trgovski lokali v naših 
krajih bi bili obnovljeni, pa ni bilo 
na razpolago sredstev.«

IVAN LAVRIČ: Najprej je omenil, 
da planiranje novih članov za ZK 
ni na mestu, ker je šablonsko. Nato 
je govoril o politični zaostalosti v 
Loškem potoku. Nosilec nazadnja- 
štva je religija. Zato imajo tu ko
munisti težavno nalogo v prevzgoji 
ljudi v takem okolju. Omenil je, da 
bi morale delati organizacije ZK,

V nedeljo 17. maja je občina Do- 
SZDL in druge, bolj samostojno, brepolje slavila svoj praznik. V sve- 
Vedno pomembnejšo vlogo odigrava čano okrašen Videm, Predstruge in 
in jo bo še bolj sindikat. nekatere druge kraje, so že do-

ALOJZ ŠEGA: »Pri članih-komu- poldne tega dna vabili k športnim

večje preizkušnje, ko nas je hotel 
okupator zbrisati z zemeljske oble, 
je Partija prva in edina razodela 
ljudstvu, kakšne so nakane fašizma 
in nacizma in organizirala narod v

kaj športnih srečanj, osrednja pro- jen k socialistični izgradnji in s tem
slava pa se je začela z akademijo v 
kulturnem domu.

Predsednik Občinskega ljudskega

k boljšemu življenju nas in naših 
potomcev.

Program akademije so dopolnili

n istih je še prenizka zavest. Pre- nastopom. Ob sodelovanju enot naše veliko narodnoosvobodilno vojno, 
malo se zavedamo, kaj smo prido- armade so domačini pripravili ne- Tudi ves povojni napor je usmer 
bili v NOV in povojni graditvi. So
cializem postaja vedno bolj stvar
nost.«

DANE SAMSA: »Vsak komunist bi 
moral biti na čelu množic, ne pa odbora Marjan Miklič je ob začetku učenci osemletka z Vidma in Fo
na repu dogodkov. Biti moramo pozdravil vse navzoče, ljudskega po- nikev. Pionirji odreda »Borisa Ki-
tolmači današnje stvarnosti, na- stanca Janeza Lesjaka, predsednika driča« z videmske šole so pred tem 
predka, ki je bil dosežen v širšem ObLO Grosuplje in druge funkcio- čestitali predsedniku občine in vsem 
in ožjem krogu... Storilnost dela nar je grosupeljske občina. Poudaril občanom k občinskemu prazniku in 
v naših podjetjih še vedno ni taka, je pomen letošnjega občinskega veliki obletnici. Kvaliteten je bil
kot bi bila lahko... O zapostavlja- praznika, ki ga hkrati praznujejo nastop pevskega zbora, ki ga je vo
nju nekaterih krajev v naši ob- kot 40-letnico Komunistične partije dila učiteljica Matilda Slavec, gle- 
čini naj bi enkrat za vedno prenehali Jugoslavije.
govoriti. Socializem občutijo tudi v 17. maja pred 17. leti so se v vasi 
najbolj oddaljenih vaseh naše ob- Tisovec zbrali aktivisti in borci in
čine. Kmetje plačajo vsega 11 mi- se posvetovali o političnem delu in

dalce pa je najbolj navdušil fol
klorni nastop najmlajših v narodnih 
nošah.

V mladinsko organizacijo so na
lijonov 'din davkov izdatki za šolstvo borbi Proti okupatorju in njihovim koncu akademije sprejeli ' 43 mla-

Poročilo tovariša Kovačiča

pa znašajo nad 12 milijonov din, hlapcem. V tem času je začelo pre
ža zdravstvo 14 milijonov itd. Te bivalstvo množično sodelovati v 
stvari bi morati komunisti ljudem osvobodilnem gibanju.

O nastanku in delu Partije v mi
nulih 40-tih ' "

dink in mladincev in jim razdelili 
tudi mladinske izkaznice. O vlogi in 
delu Ljudske mladine Slovenije pa 

novosprejetim spregovoril Jože

(Nadaljevanje s 1. strani) 
Komunisti, ki delajo v Kmetij

skih zadrugah, so vložili precej 
truda pri naporih za večjo kmetij
sko proizvodnjo in utrjevanje KZ, 
imeli pa so premalo pomoči od 
ostalih članov. Izbiri kadrov za za
družne svete in upravne odbore KZ

njih novi čas. Ena od teh nalog je 
tudi izboljšanje živinoreje na pod
ročju KZ Draga, Travnik in Hrib. 
V teh krajih imajo vse pogoje za 
rejo rodovniške živine.

Poleg kmetijstva je v občini zelo 
pomembna domača obrt, s katero 
se bavi okrog 300 proizvajalcev.

se je razvila dolga povorka na čelu 
z zastavami in prapori ter z godbo 
iz Ljubljane in odšla v Predstruge

so posvetile osnovne organizacije Poleg teh je okrog 70 krošnjarjev 
premalo pozornosti. Tako je razum- ki odkupujejo izdelke suhe robe od 
Ijivo, da so se v času sklepanja izdelovalcev potem pa jo preproda- 
pogodb v kooperaciji pojavile teža- jajo po vsej državi. Odkup suhe 
ve, k sr je bilo le malo članov ZS, robs naj bi se vršil preko podjetja 
da bi šli z zadrugo v sodelovanj s. »Suha roba« Sodražica, ki je za to 
Kljub vsem težavam pa so bili le registrirano. O tem podjetju pa še 
doseženi uspehi. V kooperaciji je to: v podjetju se ne upošteva miš- 
poslejanih 8 ha italijanske pšenice, ljenje in gospodarjenje delovnega 
hibridne koruze na 4, krompir pa je kolektiva, ki pa je predvsem za vse 
bil posajen v pogodbensm sodelo- odgovoren, za upešno gospodarjenje 
vanju na 22 ha. in poslovanje podjetja. Podjetje v

Nadaljnji uspeh pogodbenega so- cel°ti prodaja izdelke suhe robe 
delovanja je odvisen od vzgoje. Zato preko podjetja »Dom« Ljubljana, 
pa bo treba pritegniti kmečko mla- čeprav bi lahko prodajali izdelke 
dino k sodelovanju in organiziranju istim odjemalcem, katerim sedaj 
aktivov mladih zadružnikov. Če bo- oddajajo s posredovanjem »Doma«, 
mo znali prikazati in dokazati, 'da S takim poslovanjem podjetje iz- 
dobi lahko kruh mladina iz kmetov flublja nekaj odstotkov dohodkov, 
tudi doma (izboljšano kmetijsko katera sedaj na ta račun prejema 
proizvodnjo), ne bodo silili vsi v podjetje »Dom« v Ljubljani, 
industrijo! doma pa puščali starše V poročilu je analizirano tudi delo 
same na posestvu. Komunisti mo- ostalih podjetij v Sodražici, Loškem 
rajo biti v pomoč KZ, da bodo kos potoku in Podpreski, nadalje vpra- 
vsem nalogam, ki jih postavlja pred šanja in problemi trgovskih lokalov

in trgovine ter gostinstva in tu- 
.............. ............................  rizma v občini.

KOTVWR.V’Nf1 A
VOJAŠKIH INVALIDOV NOVI KOMITE ZK SODRAŽICA

Srečko Stupica, Vence Drobnič, 
V Ljubljani je bila 16. maja danilo Samsa, Slavko Kovačič, Da- 

okrajna konferenca Zveze vojaških nilo Peteht Majda Ivanc, Marija 
vojnih invalidov. V okraju je skup- Košmrlj, Ivan Kovačič, Janez Lesar,

povedati in obrazložiti, zakaj pla
čujejo davke. Modernizacija ceste v "Ullin ’u_tl“ "tih Pa _ je govoril Šporar.
Sodražici je vzdignila precej prahu, Janez Lesjak. Komunistična partija Po proslavi v kulturnem domu pa
to delo pa bi bilo opravljeno tudi, Jugoslavije je bila edina politična 
če bi ostala občina Sodražica v sta- stranka, ki se je borila za boljše 
rih mejah. Prebivalci sodraške do- življenje vseh delovnih ljudi, za
line so ogromno prispevali za ura- pravice vseh tistih, ki so bili za- k otvoritvi tovarniškega obrata »Ra- 
ditev komunalne dejavnosti svojih tirani in izkoriščam. V času naj- šica«. 
vasi. Vemo tudi, da je bila Sodra
žica v zadnji vojni skoro do tal 
porušena. Vse to se je obnovilo. Pri 
komunalnih delih tudi gornji kraji 
občine niso bili pozabljeni. Naj 
omenim gradnjo vodovoda v Loškem 
potoku. Elektrifikacija Starega in 
Novega kota bo predvidoma zaklju
čena v dveh mesecih. Vsega ni mo
goče storiti naenkrat. Tudi1 gornji 
predeli občine bodo v bodoče dobili 
več sredstev za komunalno de
javnost ...«

RUDI BRINŠEK: Govoril je o 
pogodbenem sodelovanju in med 
drugim dejal, da so člani ZK nudili 
zadružnemu aktivu premalo pomoči.
Kooperacija ni samo stvar zadruž
nih uslužbencev temveč vseh ko
munistov. V Loškem potoku in 
Dragi so dobri pogoji za razvoj 
živinoreje.

UPRAVNIK KZ DRAGA, ŽAGAR:
»Predvideni plan kooperacije smo 
dosegli 80 °/o. V sosednji Hrvatski so 
umetna gnojila za 3 din cenejša 
kot pri nas. To slabo vpliva na re-

Obrat »Rašica« v Predstrugah

Naloge in problemi pred ZK

Jože Mohar, Ivan Lavrič, 
Kordiš, Edvard Poje, Izidor Zbaš-
nik, Edvard Troha, Anton Debeljak vor predsednik občine in dejal:
in Jože Košmrlj.

Člani revizijske komisije: 
Šega, Stana Drobnič in Franc 
gar.

»Čas in delo sta močna zavez- 
Alojz nika. Počasi zastirata pot v pretek

lost, celita rane in priganjata člo
veka naprej. Beseda standard, ki

no s priključenim kočevskim in 
delom trboveljskega okraja 9875 
članov. Delo Zveze se je v zadnjem 
času precej okrepilo in prešlo v 
trdno sodelovanje z ostalimi orga
nizacijami, okrajni odbor pa je de
loval v treh komisijah: v komisiji 
za socialno varstvo, za stanovanj
ske zadeve in v komisiji za šport.
Doslej so ugodno rešili 91 prošenj 
za enkratno denarno podporo, čla
nom ipa so tudi pomagali pri iskanju 
invalidnine, invalidskih dodatkov in 
otroških doklad. Pred dvemi leti je 
bilo izplačanih za kopališka in kli
matska zdravljenja okrog sedem, 
lani pa 8 milijonov din, prav tako 
pa je bilo izdanih za razna zdrav
ljenja okrog 40 milijonov dinarjev.
Prav tako izplačajo letno za inva
lidnine 218 milijonov dinarjev, za 
invalidske dodatke 59 milijonov, za 
otroške dodatke pa 17 milijonov 
din. Celotni izdatki invalidskega 
varstva torej znašajo približno 346 
milijonov 360 tisoč dinarjev letno.

Invalidi se tudi precej udejstvu
jejo v športu, najbolj živahna de
javnost pa je v Ljubljani. Lani so 
tudi priredili športni teden invali- .
dov. Invalidi imalo tudi svoj pevski 16. maja so bile pri podjetju »Zidar« volitve v nov delavski svet. Pri 
zbor, ki obstoja že 15 let. podjetju je bila 14 mesecev prisilna uprava. Na sliki: delavci na volišču

(Nadaljevanje s 1. strani) je v zadnjih mesecih dvignila za
Obrtno podjetje »Stolarna« je po- 30 V podjetju so imeli člana

zultate v kooperaciji, če pa lahko polnoma obnovilo staro zgradbo in kolektiva, ki je rušil delovno disci- 
kmet dobi umetno gnojilo drugje opremilo obrate z modernimi stroji, plino in povzročal tudi materialno
in celo po nižji cenil Delovni kolektiv se je povečal za škodo. Ko so vso zadevo raziskali

-žem 15 članov, produktivnost dela pa se so ga člani delovnega kolektiva iz
ključili iz svojega podjetja. To je 
imelo zelo pozitivne posledice za 
veš 'koieRtlv. V Tem poajeiju w 
ustanovili osnovno organizacijo ZK 
in sprejeli v članstvo najboljše 
člane kolektiva.

ObLO je s sredstvi, ki jih je

Otvoritev flRašice" v Predstrugah
V prenovljeni stavbi v Predstru- je na ustih naših ljudi ob vsaki 

Alojz g ah v bližini železniške postaje, je priliki ni iz nergaštva, temveč iz 
ob otvoritvi obrata imel krajši go- razumljive težnje, pomagati si na

bolje. V tem je tudi glavni ^ trud imel na razpolago, dobrp gospodaril, 
ljudskega odbora in političnega Krajevni odbori so s pomočjo vaških
vodstva občine. odborov SZDL in organizacijami ZK 

uredili krajevna pota, opravljenih

vas je poljedelsko živinorejsko pod- Vodstvo .1
prva naloga, veliko truda pri delu za koopera-ročje. Res je, da je to 

toda s sodobnejšim obdelovanjem 
zemlje je vedno več odvisne de-

cijo in razvoj kmetijstva. V jesen
ski setvi so posejali v kooperaciji

lovne sile ki jo je treba zaposliti. Italijansko pšenico na 35 ha. Zaradi
Z vsestranskim razumevanjem ko-

me3 pletenin V »Rašica« in 0LO koce™- * * * * v spomladanski akciji za 
Ljubljana bo v nrihodniih tednih v Pogodbeno sodelovanje v setvi hi-prihodnjih tednih 
teh prostorih pričel z delom nov bridne koruze in saditvi krompirja 
obrat” Na videz majhen, toda za nas -ie bl*o potrebno med kmetovalci 
velik uspeh. Tudi v bodoče se bo- Prece-i tolmačenj. Komunistom pa so 
mo trudili za nadaljnji gospodarski nudili premalo pomoči večino elanov 
in kulturni napredek. zadružnega sveta, večina elanov od-

,, , „ , borov SZDL, odbornikov ObLO in
Na koncu v imenu ljudskega od- ap,arat Kz z izjemo upravnika. Kljub 

bora iskrena hvala vsem, ki ste ka- vs3mu pa je uspelo pridobiti za po
kor koli pripomogla k izgradnji tega podbeno sodelovanje nad 130 kme- 
obra. a.« tijskih proizvajalcev.

V veselem rajanju, ki je bilo v V razpravi, kj je bila po sekretar- 
Predstrugah in v samem obratu, so j e vem poročilu, so delegati razprav- 
Dobrepoljčani zaključili svoj praz- ijali o razvoju kmetijstva in o ko- 
nik, le žal, da jim vreme ni bilo operaciji, nalogah kmetijskih zadrug,
naklonjeno. gospodarskih problemih občine in 

zaposlovanju odvišne d dovne sile, 
ki predstavlja v občini že problem.

Ribniške vode v pomoč Rinži
malni izkopi; ves čas bi potekal več »Ta variante še nisem dodobra ob- rianta je sicer ša najcenejša, toda Govorili so tudi o?b5®.iernanju no"

(Nadaljevanje in konec)
»Pri pregledovanju terena sem 

spoznal, da napeljava takega kanala 
ni posebno zapletena zadeva«, mi je 
dejal tov. Blenkuš. »V bistvu sem 
pripravil tri načrte za dovajanje 
vode iz Obrha v Rinžo. Opazili sem, 
da je višinska razlika med Obrhom 
in izvirom Rinže okrog deset me
trov. Če je tako, ni težko napraviti 
kanal, po katerem bi voda tekla 
brez kakršnegakoli prečrpavanja.«

Vodo iz Obrha bi zajeli že takoj
pri izviru. Tu bi bilo potrebnih malo 
več zemeljskih del, da bi bil kanal
v isti višini z vodno gladino. Kanal 
naj bi bil dolg okrog 9200 metrov. 
Potekal bi v smeri proti vzhodu in 
bi se čim hi tre j a priključil suhi 
strugi, po kateri odteka voda iz Ra
kitnice ob nalivih (visokovodna 
struga). Po tej strugi bi šel do Jas- 
nice, ki bi jo obkrožil. Nato bi ga 
speljali preko Ložin, pri Spodnjih 
Ložinah bi zopet napravil ovinek in 
zapadno od Koblarjev prečkal cesto. 
To bi na bilo posebno težko, saj 
ne bi bilo niti potrebno prekopavati 

.ceste; speljali bi ga kar po visoko-

vodni strugi pod mostom. Nato bi 
se priključil Rinži na njenem iz
viru.

Prvi del kanala, to je okrog 5 ki
lometrov, bi imel zelo majhen pa
dec (približno okrog 0,8 promila), 
v drugem delu pa .je padec precej 
večji- Čim večji padec bi imela voda, 
tem hitreje bi tekla, za to pa bi 
bil potreben ožji kanal (kar je ce
neje).

Konstrukcija bi bila približno ta
kale: ker zaradi kraškega sveta na
raven kanal ne bi uspel, saj bi se 
voda že do Jasnice porazgubila, bi 
uporabili za to posebno konstruk-

ali manj nad zemljo. Pri različni delal. Ni mi še povsem jasno, kaj 
strmini ozemlja uporabljajo tudi bi bilo ceneje: ali kanal okrog Jas- 
kanalete različnih velikosti. Ozna- nice, ali če bi napravili predor pod 
čimo jih s K4®, K60, K80 in K100- njo. Vsekakor bi bilo še potrebno 
Številke označujejo širino zgornjega nekoliko raziskati teren na oni 
roba kanalete. Velikosti kanalet so strani, v Ložinah. Mogoče bi pri tej 
tudi primerni podstavki: P40, P00, drugi varianti prihranili kakšen mi- 
P80 j,n pioo. Vzporedno s padcem lijon?«
vode se menjajo tudi velikosti ka- Razen teh dveh variant pa je še 
nalet. (Kanalete izdeluje podjetje tretja, ki je še malo bolj čudna in

vi h članov v organizacijo ZK ter o 
napakah, ki se še pojavljajo pri 
tem. Nadalje o študiju Programa 
ZKJ po osnovnih organizacijah in

pravilno delovala. Če sedaj zopet vse ^e- SCMl®Iova!
in „ v„wLi mnter tudl tovar,s Plrnat, ki je pojasnil

pdleg tega moramo vračunati tudi 
elektriko, ki jo bo črpalka porabila, 
pri črpalki pa bo moral biti tudi 
stalno nekdo, ki bo pazil, da bo

to preračunamo v 
vode, spoznamo, da kubični m našo zunanjo politiko, vlogo našega voue, spoznamo, aa bi bila vec koc . ‘ v’ Vluau. “aa j
še enkrat dražja. - Kubični meter k™^ls^,a’ govoril o sprejemanju
bi stal približno 1,95 dinarjev! 

»Torej, biti moramo zelo pre-
»Gradis« iz cementa, ki ga na P°" na_videz nekoliko cenejša. Po tem vidni,« je dejal ing. Blenkuš. »Pred

cijo betonskega kanala. Približno do vrsti kanalet.

sebnih vibrirajočih mizicah stresajo, 
da postane čim bolj kompakten).

To je ena izmed treh variant ka
nala. Izvedba ni težka, čeprav bi 
bil dovoz kanalet na gradbišče malo 
otežkočen, saj so kanalete precej 
težke. K40 tehta n. pr. 270 kilogra
mov, K00 pa 660 kg. Pri gradnji 
kanala bi uporabljali samo ti

načrtu bi vodo s posebnimi črpal- no bomo pričeli z gradbenimi deli, 
kam j prečrpavali preko Jasnice! Tu bo treba temeljito premisliti, ka- 
bi bil do vznožja Jasnice kanal isti terega teh treh načrtov naj 
kot pri prvi, levo od ostrega ovinka jimo. Tretji skoraj ne pride v po

govoril o
novih članov v vrste ZK in delu 
ter nalogah komunistov na vasi.

Na kraju so izvolili nov 17 član
ski občinski komite ZK ter revizij
sko komisijo in delegata za IV. 

osvo- kongres ZKS.
NOVI OBČINSKI KOMITE

Jasnice bo navaden izkop in beto
niran kanal. Da bi bili izkopi čim 
manjši, bo potekal kar po strugi. 
Od Jasnice naprej pa bo voda tekla 
po, dejal bi, umetnem kanalu, to 
je po kanaletah. Kanalate so 4 m 
dolge cementne polcevi. Na obeh 
koncih imajo cementne podstavke, 
ki se enostavno zakopljejo v zemljo, 
stiki med kanal atami pa se zabe
tonirajo. Prednost takega kanala je 
v tem, da so zanj potrebni mini-

Gradbena dela za ta kanal bi 
stala približno 57 milijonov dinar
jev in če to preračunamo v kubični 
mater vode, vidimo, da bi ne bil 
posebno drag: kubični meter vode 
bi stal samo 80 par!

Je pa še druga varianta tega ka
nala, samo da bi bili v primeri s 
prvim precej krajši. Do Jasnice bi 
potekal prav tam, kot prvi, nato pa 
bi pod Jasnico skopali predor. O tem 
načrtu mi je tov. Blenkuš dejal:

pod hribom pa bi bila električna 
črpalka. Ta bi vodo črpala, ali bolje 
potiskala 16 metrov visoko po hribu 
do vrha. Pri tem bi bil črpalni ce- 

dve vovod dolg približno 250 metrov. 
Cevi bi morale biti posebno trdne, 
da jih visoki pritisk ne bi raznesel. 
Te cevi so iz salonita, izdeluje jih 
tovarna v Anhovem. Od vrha Jas
nice bi šel kanal ves čas zapadno
od ceste z lepim padcem do Rinže. čevju preskrbeli vso potrebno vodo

štev, ker bi bila voda predraga. Jaz Za člane novega Občinskega ko- 
osebno sem za prvega, seveda s miteja ZK Dobrepolje so bili iz- 
preiskavo, če bi ne bilo bolje iz- voljeni:
kopati predor pod Jasnico! To pa je Jože Zevnik, Tomaž Lendero, 
tudi vse, kar sem lahko povedal o Dušan Kavčič, Marjan Miklič, Stane 
tem.« Strah, Jože Strah, Marija Hočevar,

Načrti so tu, voda tudi ni daleč Stane Zalar, Janez Gačnik, Leon 
od Kočevja! Potrebno je torej to Pugelj, Marija Zevnik, Joško Gar- 
stvar vzeti resno v roke in napeti bas, Jože Maslo, Adolf Francelj, 
vse sile in najti denar, da bi Ko- Stane Ferkulj, Jože Šporar in An-

Pri tem bi bila zaradj bližine ceste 
gradnja precej olajšana. Na tem, 
mestu bi zaradi precejšnjega padca 
lahko uporabljali kanalete K40.

Ta kanal bi bil dolg 6900 metrov, 
gradbena dela pa bi stala približno 
41 milijonov 600 tisoč din. Ta va

ma lo dobre volje bo že šlo, ko 
Pa bo vse že gotovo, si bo lahko 
vsakdo oddahnil in dejal, prvič po 
pravici: to je pa Kočevje, mesto ob 
vodi!

Franc Grivec

drei Likar.
Člani revizijske komisije:
Franc Ponikvar, Magda Kavčič, 

Mihael Cvitkovič, Nika Garba s ln 
Jože Križman.

Dobrepoljske komuniste bo na iv- 
kongresu ZKS zastopal delegat J°' 
že Zevnik.
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25. maj občinski praznik Sodražice
Partizanska Sodražica bo 25. maja slavila ob

činski praznik. 25. maj slave v spomin na veliki 
dogodek na ta dan leta 1942, ko so partizani prvič 

osvobodili Sodraško dolino. Takrat je bil tudi mno
žičen odhod fantov in mož v partizane. Sodraška

K prazniku občine čestitajo in pošiljajo delovne pozdrave vsem 
občanom in delovnim kolektivom

dolina, predvsem pa Sodražica, je bila med NOV 
težko prizadeta. Z izredno pridnostjo in prizadevnostjo 

prebivalcev so bile zaceljene rane, prizadejane v vojni.
Na vseh področjih dejavnosti je bil dosežen velik 

napredek. Zrasli so novi obrati in z njimi temelji 
lesne predelovalne industrije. Lesni proizvodi in suha 

roba dajejo temu kraju poseben pečat. Veliki uspehi 
so bili doseženi pri izboljšanju živinoreje in kmetij

stva. Občinski ljudski odbor uspešno opravlja svoje 
naloge in teh v raznoliki občini ni malo.

Program proslav
V soboto, 23. maja, bo v dvorani TVD Partizan 

Sodražica ob 20. uri proslava;
V nedeljo, 24. maja, bo ob 8. uri dopoldne slav

nostna seja ObLO Sodražica, ob 9.30 uri pa žalna 
slovesnost na pokopališču. Ob 10.30 uri bo v osnovni 

šoli v Sodražici otvoritev razstave NOB;
V ponedeljek, 25. maja, bodo izleti v partizansko 

Travno goro.
Sodražani vabijo, da se proslave občinskega praz

nika udeleži čim več ljudi, posebno pa bivši borci in 
aktivisti.

Obcmski tfudski od&ot Sadcažica
Občinski komite ZKS 
Občinski odbor SZDL 
Občinski odbor ZB NOV 
Občinski komite LMS 
Občinski sindikalni svet 
Občinska gasilska zveza 
in ostale organizacije ter društva 
»Galanterija«
»Stolarna«
»Žične pletenine«
»Suha roba«
»Komunala«
Trgovsko podjetje

»Travna gora«
Trgovsko podjetje 
»Loški potok«
»Dom na Travni gori«
»Smreka« lesna industrija Loški potok 
Zadružno obrtno podjetje »Jelka« 
Podpreska 
KZ Sodražica 
KZ Hrib 
KZ Travnik 
KZ Draga 
Gostišče »Majolka« 
jrostišče »Pri Kaprolu«

■

■

:
■

■

3■
3:

NOVA CESTNA RAZSVETLJAVA 
V Kočevju je cestna razsvetljava 

precej pomanjkljiva. To vprašanje 
terja rešitev že dalj časg. Za letos 
je v občinskem proračunu določe
nih za ureditev cestne razsvetljave 
v Kočevju 800.000 din. Ureditev bo

Ribnica dela

KOLEDAR
Sobota, 23. maja — Željko 
Nedelja, 24. maja — Cvetka 
Ponedeljek, 25. maja — R. dan M. Tita 
Torek, 26. maja — Dragica 
Sreda, 27. maja — Janez 
Četrtek, 28. maja — Gojko 
Petek, 29. maja — Majda

GIBANJE PREBIVALSTVA

VELIKE LAŠČE
V Ljubljani sta se poročila: Pavlič SVOBODA, Rudnik: 23. in 24. maja

Jožef, delavec z Ravnika 5, občina ------ film »Pntnikii Snlen-
Cerknica, star 28 let in Zadnik 
Pavla, kmetovalka iz Boštetov 1, 
stara 25 let.

V ljubljanski porodnišnici so ro
dile: Klepec Tončka, gospodinja iz
Velikih Lašč 36 — deklico Bogdano;
Pirnat Anica, gospodinja iz Velikih SODRAŽICA: 23. iln 24. maja ame- 
Poljan 32 — dečka Jožeta; Bavdik riški barvni film »Zgodba o Glenu

Organizacija prostovoljnega dela jejo in nihče ne vpraša, kaj je kdo 
v Ribnici je stekla. Vsak dan po- napravil, temveč imajo prad očmi 

zajela Podgorsko ulico, del Reške poldne od tretje do sedma ure de- končni cilj, da bodo izginile ruše- 
ceste in prostor od hotela Pugled lajo v ribniškem gradu manjše sku- vine iz središča Ribnice in da bo 

ČESTITKE do kavarne »Zvezda«. Načrti za dela pinice članov osnovne organizacije vse pripravljeno za velike proslave
Kolektiv gostinskega podjetja so v izdelavi. Na podjetju »Elektro« SZDL trga Ribnica. v mesecu septembru. Takrat bo I.

»Roq« Kočevje čestita upravniku računajo, da se bodo dela čez kakai Organizacija SZDL v Ribnici, ki Ribniški festival s sejmom suhe 
Andreju Briškemu za 40. rojstni dan dva meseca že začela. Do takrat pa je prevzela organizacijo dela, povabi ruobe, z otvoritvijo Ribniškega et- 
in mu kliče še na mnoga leta! bo treba pač še počakati. Naj orne- na delo vsak dan manjše skupine, nografsega muzeja, a kot višek vseh 

* ‘ nimo, da bo načrt za ureditev cestne Delo ja organizirano tako, da delajo proslav naj bi bilo odkritje spo-
Dragi Angelci in možu Janezu razsvetljave narejen za vse področje v manjših skupinah pod strokov- menika padlim borcem in borkam

rnSka« od 26 do 28 mala ame- Potočniku, ki živita v Montrealu, mesta, ker pa primanjkuje sredstev, nim vodstvom gradbenih tehnikov iz NOV.
riški barvni 'film »Čarovnik iz želijo vse najboljše god in rojstni je zaenkrat v planu prej omenjeni in inženirjev podjetja Gradbenik iz Udeležba pri prostovoljnem delu
n® , _i(1 nq 31 ma1a ameriški dan, sinu Lojzetu pa lep pozdrav del mesta, kjer je potreba največja. Ribnice in dežurnih članov priprav- p kar zadovoljiva. Od povabljenih
y : fi,m ,.v Pomladi življe- Lovšinovi iz Vinic in družina Star- Nova cestna razsvetljava bo sodobna, ljalnega odbora. Vsi vzorno sodelu- redno prihaja približno polovica, a
n ja.« _

154 milijonov občinskega proračuna

Male vasi 8, star 19 let (umrl je v 
Veliki Račni pri Grosuplju).

KINO
JADRAN, Kočevje: od 22. do 24. 

maja italijanski film »Bele noči«, 
23. in 24. maja nemški film »Pi-

čevič. oni ki so zadržani prihajajo na delo
takrat, kadar jim je to mogoče. So

134 m,,,,onov ODCinsKega proracuna ■snss:
danik«. 23. maja, od 7. do 12. ure in od številke so nehvaležna stvar, ven- večji prispevek k temu bo Jo dali Prevec resno in se držijo se ob

RIBNICA: 23. in 24. maja vzhodno- 16. do is. ure, trgovina »Prehrana«, dar se jih v nekaterih primerih ne delovni ljudje, zaposleni v podjet- strani. Te bomo ponovno vabili,
nemški film »Vražji krog«, 30. in Trg svobode. V soboto 30. maja, ob moremo izogniti, tako tudi v tem, jih. Omeniti je treba tudi dotacije K° b° delovna akcija v ribniškem 
31. maja francoski barvni mla- istem času pa ima dežurno službo ko vas bomo seznanili, kqmu so OLO Ljubljana. gradu končana, bo osnovna orgam-
dinski film »Nenavadna pravljica«, trgovina »Preskrba«, Trg svobode, namenjeni izdatki proračuna ob- Občinski proračun je le admirti- f'

čine Kočevje.
Največji dej. je namenjen pro-

strativna razdelitev ustvarjenih udeležbe pri prostovoljnem delu in 
sredstev. Da se sredstva pravilno seveda_ ožigosala tudi vse one brez-

Tončka, gospodinja iz Ulake 1 - Milerju«, 30. in 31. maja fran- Izda1a in tiska ČZP »Kočevski tisk« sveti ^(šolstvu) in za ljudsko kul- razdelijo, oziroma kako se bodo j£i.zn”<:J" s^m^vedeH ° d^smo
dečka Alojza; Tekavec Marija, go- coski film »Oče, mama, služkinja v Kočevju. Urejuje uredniški od- turo - 49,500.000 din.' Za potrebe uporabljala, pa naj bi bila skrb vseh nri-
spodinja iz Javorja 4 — dečka Bran- in jaz«. hor — nrtnovomi urednik MaitH* _____ občanov. i .. . ~ ^-------------------- .. . .. .... — Odgovorni urednik Matija državne uprave je določenih nekaj občanov.
ka in Grebenc Josipina, gospodinja LOŠKI POTOK: 24. maja ameriški Cetinski — Uredništvo in uprava nad 27 miiliianov dinarjev Precej- 
iz Malih Lašč 12 J-”“ ,H“,“ ”* ' -------------- -

spevamo k ureditvi našega centra. 
Če Ribnico primerjamo družini, ki 
prebiva v stanovanju, bomo spo-sss "SSIP iSsSsi

čar Ivana, preužitkarica iz Mohorjev 
2, stara 84 let.

PREDGRAD
Poročila sta se: Vovk Marjan, ru

dar iz Trbovelj, star 28 let in Per- 
tinač Leopoldina, delavka iz Trbo
velj, stara 32 let.

Rodili sta: Praštola Mira, gospo-

in 31. maja ameriški film »Ka- oziroma 2,5 ameriškega dolarja. Te- društva, gasilce in PLZ. Za ko- da preskrba Ljubljane z mlekom ne tudi'v komuni kliče dolžnost vsa_
dejavnost je odmerkih bo zadovoljiva vse do takrat, do- kega njenega člana, da po svojihpetan iz Kopenicka«.

DOBREPOLJE: 23. in 24. maja ame
riški film »Na razpotju«. 27. ma-

koči račun 600-715
1-265

30. in 31. maja italijanski film 
»Šentjernejska noč«.

PONIKVE:. 28. maja ameriški film
__ _____, »Moj vohunček«.

dinja iz Nemške loke 6 — deklico KOČEVSKA REKA: 23. in 24. maja
Mileno in Kobe Ana, gospodinja iz 
Jelenje vaši 9 — dečka Petra.

KOČEVJE
Poročili so S3: Miljavec Andrej, 

delavec iz Dolnje Brige 4, star 22 
kt in Šetina, Ivanka, delavka iz 
Dolnje Brige, stara 23 let; Miklič 
Leopold, delavec z Rudnika 24, Ko-

riSfcl mm »Na mg«.. 27. m»- „ pod„M™ KoSevjc - EVK h

P— » ^ ŽESišZSfjEt
ZA SMEH ranči j e 2,300.000 din, proračunska lovale sir 1,n maslo in te proizvode do6e ureditve, kakor je zamišljeno

rezerva 5,980.000 din in 6 •/• ob- m mleko prodajale v Ljubljano. Za v idejnih načrtih ing. arh. Tavčarja. 
TARIFNI PRAVILNIK vezna proračunska rezerva, ki bo gradnjo zbiralnice mleka je za le- Pričakujemo, da bo gradbeni odbor

»Kako pa s tarifnim pravilnikom, znesla skupno 6,692.000 din. Ce to tos predvidenih okrog 7,000.000 din resno prijel za delo, od iz-
amensKi oarvm um. Tcmei ali je že gotov?« vse skupaj seštejemo dobimo skup- investicij. Računajo, da bo stavba vajalca del_ »Gradbenika« Ribnica
nzont«, 27. maja japonski inm ))Gotov '1e že qotov, skrbi nas le, no vsoto izdatkov občinskega pro- v grobem stanju letos dograjena. a pri5akujemo tudi bolj pospeše- 
»Sedem samurajev«, 30^ in^3L & bo<j0 tako lepo sprejeli kot računa 154,222.000 din. Tako bodo Lašče in okolica rešeni n3pa dela '

mi v podjetju tudi na občini!« Prav toliko bodo znašali tudi do- problema, kam z odvisno količino vseeno, če bi nas čas prehitel,
hodki občinskega proračuna. Naj- mleka. ker bi s tem stavili v negotovost

I. Ribniški festival in vse, kar je
janski borec«.

PREDGRAD: 23. in 24. maja ame
riški film »Nežni akordi«, 30. in 
31. maja italijanski barvni film 
»Verdi«.

čevje, star 23 let in Kerndl Marija, OSILNICA: 24. maja francoski film 
delavka z Rudnika 24, Kočevje, stara »Spoštovanja vredna vlačuga«, 31. 
25 let; Malnar Apolonijo, delavec iz maja ametliški barvni film »Ro- 
Safare 10, star 26 let in Hiti Ma- berta«.
riijfl, delavka iz Koprivnika 8, stara BROD NA KOLPI: 23. in 24. maja 
20 let. francoska filmska komedija »Kro-

Smrtno se je ponesrečil: Janša jač za dame«, 30. in 31. maja film 
Andrej, poslovodja mlekarne iz Ko- »Dekle z 04«.
čevja, Reška cesta 5/a, star 46 let.

ZAHVALA 
Ob težki in nenadomestljivi izgubiDOBREPOLJE

Rodila je Klinc Frančiška, gospo- našega ljubega moža m očka 
dinja iz Kompolj 53 — dečka Mar- ANDREJA JANŠE
jana. V ljubljanski porodnišnici pa se prisrčno zahvaljujemo vsem, ki 
so rodile: Babič Antonija, trgovska so nas obiskali, nam izrazili sožalje, 
pomočnica iz Kompolj 31 — dečka nas tolažili in nam pomagali v naj- 
Antona: Babič Julija, gospodinja Jz težjih dnah. Posebna zahvala pod- 
Kompolj 94 — deklico Ireno; Tom- jetju KGP za pomoč in vsem, ki so 
šič Ana, gospodinja iz Bruhanje vasi mu poklonili toliko lepega cvetja in 
16 — deklico Marto; Perko Fran- vencev ter ga s tolikim priznanjem 
čiška, gospodinja iz Kompolj 60 — in v tako lepem številu spremili do 
dečka Jožeta in Novak Marija, go- njegovega preran aga groba, 
spodinja iz Četeža pri Strugah 9 — ' iskrena hvala tudi vsem govor-
deklioo Cvetko. pikom za ganljive poslovilne besede,

Poročili so se: Novak Jožef, kme- flodbi za žalostinke in IV. letniku 
tovalec iz Kompolj 68, star 26 let 'učiteljišča v Ljubljani za prelepo 
in Jamnik Olga, kmečka delavka iz pesmico.
Podgorice 5, stara 21 let. V Ljub- Žalujoča družina Janša
Liani pa sta se poročila Erčulj An
ton, čevljarski pomočnik iz Žago- PREKLIC
Dce 63, star 25 let in Novak Marija, Podpisana preklicujem besede, ka- 
«*nečka delavka iz Zagorica 41, stara tere sem izrekla 9. aprila 1959 o 
^2 let. Ivanu Moharju iz Grčaric v gostilni

Umrli so: Kafrle Anton, socialni v Grčaricah.
Podpiranec iz Doma počitka Po- Šega Antonija
nikve, star 68 let; Rifel Leopold, IZGUBLJENO
soc. podpiranec iz Doma počitka, 13. maja sem na cesti od Mozlja 
Ponikve, star 51 let; Stopar Fran- do Črnomlja izgubil 60 litrski sod. 
ciška, soc. podpiranka iz Doma po- Poštenega najditelja prosim, da mi 
citka, Ponikve, stara 80 let in Sta- sporoči na naslov: Matko Ciril, Ko- 
oislav Kastelic, kleparski vajanec iz čavje, Kolodvorska 2.

RAZPIS
»Papirnica Vevče«, Vevče, p. Ljubljana—Polje, 

razpisuje 6 štipendij za učence (moške) Industrijske 
papirniške šole v Vevčah. V H*š se učenci usposobijo 
za kvalificirane delavce v vseh poklicih proizvodnje 
papirja, celuloze, lesovine in lepenke. Šolanje traja 
3 leta.

Pogoji za vpis: starost 14—18 let, uspešno do
končana osemletka in zadovoljivo zdravstveno stanje. 
Kandidati, ki imajo uspešno opravljenih samo 7 raz
redov osemletke, opravijo sprejemni izpit iz sloven
skega jezika in računstva.

Interesenti morajo poslati na naslov podjetja:
1. prošnjo za štipendijo s kratkimi življenjepis- 

nimi podatki,
2. izpisek iz rojstne matične knjige,
3. zadnje šolsko spričevalo,
4. zdravniško spričevalo o zdravstveni sposob

nosti za papirniško stroko.
Prošnje sprejemamo do 10. junija 1959.
Šola ima svoj internat, v katerem je bivanje 

obvezno. Učenec prejema vajensko nagrado. Višina 
štipendije se ravna po razliki med višino vajenske 
nagrade in oskrbnino v internatu. Delovno obleko 
za praktični pouk da podjetje.

Natančnejša pojasnila daje tajništvo podjetja, 
pismeno ali telefonično. Telefon 383-241 do 245.

PAPIRNICA VEVČE

ARHEOLOŠKA IZKOPAVANJA z njim v zvezi; s tem bi se Ribnica
V LJUBLJANI osramotila. S tem bi bila tudi v ne-

V Gradišču na Porentovem vrtu varnosti najvačja, celo v okrajnem 
v Ljubljani so začeli s pomembnimi merilu planirana proslava v čast 
arheološkimi izkopavanji, ki valiko 40-letnioe KPJ. 
obetajo. Računajo, da bodo že po Zato upamo, da bo članstvo or- 
izkopavanjih 1 m v globino naleteli ganizacije SZDL trga Ribnice dalo 
na rimsko plast. Kopati nameravajo od sebe vse, da bo izvršeno vse 
do globine 2 do 3 m. planirano delo pravočasno.

NOGOMET

Partizan : Kamnik 2 : 2
Gostovanje v Kamniku se je proti vso silo in hotel na vsak način 

pričakovanju končalo z uspehom, izenačiti ali pa celo zmagati. Zmaga 
Prva točka dobljena na tujem te- za vsako ceno! Pričeli so z zelo 
renu je povečala Partizanu upe, da ostro igro, ki se je na trenutke 
ostane v prvem razredu. Še tri: spremenila v grobosti, tako da je 
takme v konkurenci, od tega dve moral sodnik izključiti nekaj minut 
doma, dajejo Partizanovcem dovolj pred koncem enega od domačih 
možnosti, da se obdrži v družbi igralcev. Tekma je bila večkrat pre- 
najboljših v ljubljanskem okraju, kinjena in podaljšana zaradi tega 
Treba se bo močno potruditi in iz za tri minute. Prav v tem podaljšku 
vseh preostalih tekem iztisniti vse, je Kamnik dosegel gol in tako od
kar se bo le dalo. Štiri točke od vzsl Partizanu eno točko, 
šestih možnih bi verjetno zadosto- Partizan je igral požrtvovalno, v 
vale. prvem polčasu tako kot v najboljših

V prvam polčasu je Partizan po- časih in to mu je prineslo tudi za
tisnil nasprotnika v obrambo, ta pa služen uspeh. Nekoliko je škripalo 
se je v glavnem omejil le na pro- le v obrambi, ki je bila vse »pre- 
tinapade, ki so mu prinesli tudi redka«, tako da je napad Kamnika 
nepričakovan uspeh. Tako je slabše preveč lahko prodiral pred vrata 
moštvo doseglo prvi gol in spričo Partizana.
tega, da je igralo na domačem te- v nedeljo bo igral Partizan na 
renu, so bili upi Partizana na zmago domačem travniku proti močnemu 
pokopani. Vsaj tako je zglsdalo. nasprotniku iz Domžal. Uspeh proti 
Upi domačih pa so šli po vodi, ko Domžalam je negotov, vendar se da 
je Partizan kmalu izenačil in malo s srgnostjo in ‘podporo gledalcev 
pred koncem prvega polčasa vodil marsikaj doseči, če ne drugega, vsaj 
z 2:1. neodločen razultat.

Po odmoru je Kamnik navalil z Zajec V.
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POSREDUJEJO
Z zanimanjem zasledujem naš 

gospodarski razvoj in proizvode 
posameznih tovarn. Zadnji čas pa 
sem že večkrat na nekaterih apa
ratih zasledil znamko »MARIS«. 
Ker so izdelki (gospodinjski stroji) 
zelo lično izdelani, je to verjetno 
kaka tuja tvrdka. Mi lahko pojas
nite?

J. B. ekonomist Kočevje

Mineva doba, ko so bili litino 
izdelani in kvalitetni samo izdelki 
napravljeni v tujini. Vse več ima
mo različnih naprav in strojev, ki 
so enakovredni tujim in taki so 
tudi izdelki »Marts«. Maris je 
prvotno pomenil »Mariborska tek
stilna skupnost«. Zadnje čase pa 
se je sodelovanje industrijskih 
podjetij za proizvodnjo različnih 
Strojevi predvsem električnih in 
gospodinjskih, razširilo tudi na 
ostala tovrstna slovenska podjetja. 
Kratica pa je ostala nespreme
njena. _ * —

'Nepričakovano sem dobil poziv 
za odslužitev kadrovskega roka in 
nisem mogel izkoristiti letnega 
dopusta. V podjetju sem prosil, 
da mi ga plačajo, pa so povedali, 
da se dopust ne sme plačati. Imajo
prav? „

Stanko Rigler Titograd

Imajo. Letni dopust se ne more 
plačati. Pred odhodom ste tako 
prejeli enomesečno plačo vnaprej,

Pet let sem že poročen in že 4 
leta živim ločeno od žene. Imam 
dobro službo in dobil sem dru
žinsko stanovanje, žena pa se no
če preseliti k meni, raje živi pri 
materi.

Prizadeti
Če je žena bolj »mamina« kot 

Vaša, ji ne kratite tega veselja. 
Ljudska pesem poje: Vsaka si želi 
moža, samica stara se kesa!

_ * —
V vaši rubriki zasledim vse mo

goča vprašanjd Jaz pa bi želel 
odgovora na bolj pametno vpra
šanje, ki je sicer enostavno, ven
dar si ga vsak ne zna razlagati. 
Kako nastane dež?

J. P. iz Sodražice
Pri določeni temperaturi lahko 

vsebuje zrak določeno količino 
vodne pare. Ko je zrak prenasi- 
čen, temperatura pa se zniža, se 
del pare pretvarja v vodne kap
ljice in padajo na zemljo. Največ 
oblakov prinašajo zračni tokovi iz 
toplih obmorskih krajev, kjer vo
da močno hlapi, v hladnejših kra
jih pa je temperatura nižja in iz
oblakov se izlije dež.

___ * —

Pošiljam vam pesem »Titu za 
rojstni dan«, ki sem jo sestavil 
za »Novice«. Hodim Še v šolo in 
vem, da ni posebno dobra, zato 
se tudi nisem podpisal. Mi boste 
odgovorili? Komaj čakam sobote!

Pionir z Ribnice
Dragi pionir! Kadar s kom go

vorimo, se predstavimo in kadar 
komu pišemo, se podpišemo. Samo 
to je olikano in lepo. Nepodpi
sanih člankov noben časopis ne
objavlja. Pogumno se podpiši, na
vedi svoj točen naslov in hkrati 
pripiši, če ne želiš, da se Tvoje 
ime in priimek polno objavi. C 
nam pošlješ svoj naslov, bo mo
goče pesem zagledala luč sveta v 
našem listu. _ * —

Vojaku M. C. iz Sinja pa ne
moremo odgovoriti, ker je vpra
šanje nejasno.

tlfipr/z naših 
1% h KZAtEV ji

UREJUJEJO POKOPALIŠČE 
Pokopališče v Grčaricah je

Več kmetov in delavcev v ZK
Na občinski konferenci ZK v Ve- pa so bili izključeni. Pri vsakem 

likih laščah je bilo med drugim tudi delu se dogajajo napake, tako se je 
poročano, da je od 139 članov ZK lahko tudi nekaterim tovarišem zgo- 
le 19 kmetov. Ta številka je zelo dila krivica. Osnovne organizacije 
nizka, če vemo, da je občina pre- naj primere izključenih članov, pred- 
težno kmetijska in da je tu veliko vsem pa tistih, ki so v času na- 
krajev, ki so bili v času NOV vse- rodnoosvobodilne vojne s puško v 
skozi na strani osvobodilne vojne, roki branili svojo domovino, dobro 
Vprašanje vključevanje novih čla- pregledajo in dajo potem priporo- 
nov v organizacijo bi morale vse čila z utemeljitvijo občinskemu ko-Dobrepoliskl pionirji no lzlotu Pokopališče v Grčaricah je po- nov v organizacijo bi morale vse čila z utemeljitvijo občinskemu ko-

' g lav j e za§e, Ljudje že vsa povojna organizacije še bolj resno postaviti miteju. S tem bodo vsi tisti, ki so
Obiskali smo nekaj zgodovinskih v zgodovinsko važen kraj. V mučil- leta na dan mrtvih urejujejo gro- na dnevnj redj posebno pa sprejem bili izključeni zavoljo neobjektiv-

krajev, kjer so bili v NOB veliki niči so mučili aktiviste in kurirje, bove. Toda zadnje čase je tudi tu kmetov, delavcev in mladine. nosti ali osebnosti rehabilitirani in
boji in kjer so mučili slovensko ki so jih dobili v roke. Mučili so začel delovati zob časa. Pokopališko Pri sprejemanju pa se večkrat bodo dobili spet svoje mesto v or-
ljudstvo. Najprej smo šli na Ilovo jih do nezavesti, nato pa so jih po- obzidje počasi razpada. Tudi mrt- pojavljajo zapreke od starejših ko- ganizaciji.
qoro nato pa smo si ogledali tur- bili. Ko sem stopila v mučilnico, me vašnica se je začela rušiti, toda ,munistov. Res je, da ne mpremo Bliža se IV. kongres Zveze ko-
" ... , T T 1  1 _ _ J „ 1 „ D>n/lnl.n,,11n1n nAm ,,nnbi /vllVY** CJ tfW Itlfl TsJ pH 1 1 tv . • ... 1 . .. 1 _ MAXMi'nintt Cl/MFOMlia \ T /Inoh Vi MQC

oro, nato pa smo si ogledali tur- bili. Ko sem stopila v mučilnico, me vasmca se je zaceia rušiti, toda ,munistoV. Res je, da ne mpremo Bliža se IV. kongres Zveze ko-
jaški’ grad in Urha. je objela tesnoba. Predstavljala sem vaški odbor s tov. ing. Nadlerjem tega posploševati, vendar so neka- munistov Slovenije. V dneh, ki nas

Če se pelješ z vlakom iz Dobre- si, kako v krvi mučijo žrtve, ki so je to pravočasno preprečil. Tudi ob- terj primeri, ko je star komunist še ločijo do kongresa, storimo vse,
polja proti Čušperku, zagledaš vi- jim padle v roke. Občutila sem do zidje bo najbrž v doglednem času cokIja pri razširitvi članstva v or- da bomo povečali vrste komunistov,
soko v hribu belo vasico. Hiše se njih sočutje. Spoznala sem, da sem popravljeno. Že lansko leto so bile ganjZacije. članstvo ZK se °-' ™ smemo no-
ni-.'nbnl^ cvrl 1/AČotl'm r\ 1*0171 £>m Trt "Hm nlrtKrtlčA hvfllp7nfl 7titn IčPT Srt nflrtkrnn. Tlfl Dobudo QOZdll© \iprfiv© c f 0.1 Kirk nomlnimioH rr K« Kliti KKI:
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soko v hribu belo vasico. Hiše se njih sočutje. Spoznala sem, da sem popravljeno. Ze lansko leto so bile ganjzacjje_ članstvo ZK se mora Pri vključevanju pa ne smemo po-
stiskajo med košatim drevjem. To jim globoko hvaležna zato, ker so naokrog, na pobudo gozdne uprave stajno pomlajevati z novimi sve- zabiti mladih ljudi. V laški občini

Hz«.. Tr, mc nhicVnii darovali za našo svobodo svoje naj- Grčarice posajeni topoli, letos pa ^imi silami, z novimi naprednimi Hncenii v tem lene usoehe: od
dražje — svoje življenje. bodo posadili še bore in vrbe ža- ljudmi, ki so vdani socializmu._______r.„

Anika Juvane, učenka VII. razre- lujke. Tako bo tudi pokopališče V pred komuniste, posebno pa na vasi, bili članstvo ZK, je 8 mladih. Po
da, Dobrepolje. Grčaricah dobilo lepšo podobo. se postavljajo vedno nove naloge.

si novo šolo, nato pa smo pri spo
meniku padlih priredili proslavo. 
Tov. Andoljšak je govoril o delu KPJ 
in o bojih na Ilovi gori. Pionirski 
pevski zbor je zapel »Internacio
nalo« in partizansko pesem« V tem
nem gozdu«. Nato pa sta dve pio
nirki recitirali dve pesmi.

smo

Zahvala iz Tržiča v Strugah

so dosegli v tem lepe uspehe; od 
22 novosprejetih članov, ki so do- 

...... puacuiiu pa ,m vao„ bili članstvo ZK, je 8 mladih. Po
se postavljajo vedno nove naloge, zabiti ne smemo tudi na kmete in 
Vsak komunist bi moral biti dobro delavce. Pri uveljavljanju nove po- 
seznanjen z referatom tovariša Kar- litike v preobrazbi kmetijstva je 
delja na zadnjem plenumu SZDLJ nujno, da to politiko vodijo na vasi

r.. 1 - — J n 1. ™ „ i t „   l.nmnnictl
X « IJ[ X X V V_4 | V_4 I X. x \A V UM vili utrija na /.aunjciu pidiiumu iiujiiv, aa uu H v n tmu

o socialističnem razvoju kmetijstva, kmetje — komunisti.
.... ................ .. __— . iz Tržiča v Strugah smo prejeli me obiskali predstavniki Občinskega Občinski komite ZK je dobil v Konferenca v Laščah je dala ko-
rki recitirali dve pesmi. dvoje pisem s prošnjo, da jih ob- odbora ZB Dobrepolje in mi po- zadnjem času več predlogov od munistom jasno orientacijo in kon-
Tudi ruševine turjaškega gradu javimo v listu. Prvo je napisal Jože klonili lepo darilo. Bila sem zelo nekaterih osnovnih organizacij, da kretne napotke za delo v vseh vpra-

„..io si ogledali. Tu je bila med NOB Križman, drugo pa Ivana Meglen ganjena zaradi te pozornosti. Pji bi sprejeli v organizacijo ZK neka- šanjih, s katerimi se srečujejo in
belogardistična postojanka. Pošto- Križmanova. Križman piše: tem sem se spomnila svojih dragih, tere ljudi, ki so že bili člani, potem se bodo srečavali v bodoče.
janka je bila dobro utrjena, a par- »V narodnoosvobodilni vojni šem ki so žrtvovali svoja življenja za 
tizani so tudi to zavzeli kljub ve- izgubil štiri otroke in brata, ki je svobodo in za lepše življenje. Za 
likemu odporu belogardistov. V boju živel pri meni. Tudi sam sem bil darilo se darovalcem prav lepo zah- 
je padlo veliko partizanov, še več v internaciji na Rabu in še v treh valjujem.«
pa je bilo ranjenih. Na turjaškem taboriščih. Takoj po končani vojni Naj bi se na tak način spomnili 
gradu je vedno veliko obiskovalcev, je umrla še žena. Ni mogla pre- partizanskih mater in očetov, ki so 
saj je Turjak zgodovinsko pomem- boleti hudega udarca — izgubo vseh v NOV izgubili sinove ali hčere, 
b©n lcrsj toi^a mm 7nmi z\ri ircono cvphfl tudi v di^ucnh kraiih. In n© samo to.

Gospodarske vesli
TRETI NA NERODNIH DREVES njega^ leta. V tem obdobju so pro-

=s=s=ii SfSSSŠ stnSisJ lEEfTd: lltfši
so imeli belogardisti svojo pošto- spomnili najmlajši. Obiskali so me lezm. stvo zadovoljive pogoje. Sadnih ... 37 272.000 din. K temu
janko. Cerkev na Urhu je preurejena pionirji iz Strug. Najprej so imeli ----------------- ------------------------------dreves imajo precej: hrušk 2.600, . . prišteti še živino ki ie
v muzej, v katerem so zbrane fo- lep nagovor, potem pa so mi po- jablan 3.260, češpelj nad 3.600 in Y Dredelana v mesnici
tog rafije padlih borcev. Med njimi klonili lepo darilo. Za vse se pio- POPRAVEK orehov 630. Na žalost pa je med te- , ? v 7npPku 0d 3 do 4 mili-
so tudi žene in mladina. V vrstah nirjem lepo zahvaljujem, zahvalju- v 10 številki »Novic«, z dne 28. mj, cca 30°/« nerodnih dreves, bodi- Y . . d znaša skuDna
borcev so bili kmetje, delavci, usluž- jem se tudi vodstvu pionirjev.« februarja 1959, je bilo v drugi ko- Si da so nerodna, ali pa'na novo za- -10 JL . ’ - , r in„ nad 40
bend in učitelji. Zunanjost cerkve Msglenova pa je napisala: ioni v prvem odstavku objavljeno sajena. Premalo je žlahtnih sort. 'fF _ ..J; . J _n,pmimmesečiu
ja ostala neizpremenjena. Na njej »Vojna vihra je zajela tudi našo nasledn1e: ^ sadnih križancev ter je V' S n»m 3
so še danes vidni sledovi krogel, dolino in nam prizadejala veliko ))Kot predavateilja sta bila pri- t - v' primeru odkupa nemogoče te3a leta, .T J ^f^Mkov ori-
Pred cerkvijo, kjer je pokopanih gorja. Tudi mormož Je umri v m- javljana dr. Reisman in Eržen Vik- zbrati enPvagon sortnega sadja. Za- za d ovni h in naprednih živinorejcev
največ žrtev, so postavili lep spo- ternaciji na Rabu. En s n j P ’ tor iz Maribora.« jet; bo treba z načrtnim obnavlja- v laški 0bčini Brez dvoma gre v
menik ki predstavlja vse sloje slo- v partmn.h, £ruftf pa se e^sm too K temu odstavku dajemo nasled- njem sadovnjakov, gojitvijo sadnih pr.izadevanju za napredek živinoreje
venskih delovnih ljud , ki se upira o ^nesr^ll z ^bop °d d ,vi a s0 nji popravek, odnosno pojasnilo: dreves na plantažnih nasadih, kjer velika zasluga tudi kmetijskim za-
okupatorju. Tako so Urha spremenili nihče m spomnil. Pred cin .vi P Dr. Reisman, advokat iz Maribora bQ tQ le m0goče. Tu čaka kmetij- druqam in živinorejskim odsekom.

je bil socialdemokrat in je zastopa ske zadruge še obilo dela.

Še več za socialno varstvo 40 M[L1J0N0V M Ž1V1N0 stev,lkE v kocevsk, obcn,
. . turo, se je zelo rad udeleževal de- 40 MILIJONOV za živino Družbeni bruto produkt na enega

Na seji sveta za socialno varstvo opoldanski obrok. Prednost teh ko- ]avskjb zborovanj in na njih več- Živinoreja daje kmetom v občini za posten ega v kočevski občini je 
OLO Ljubljana, ki je bila 13. maja, sil je v tem, da so zelo poceni. krat nastopal kot predavatelj, da si Lašče zelo lepe dohodke, ki se iz znašal lani 374.OOO, letos pa pred-
so govorili predvsem o poročilu Doslej je v okraju 11 šolskih ku- .0 g tem pridobil simpatije delav- leta v leto večajo. Kljub precejšnji vidoma 379.000 din. Narodni doho-
sveta in tajništva za socialno var- hinj; 5 jih je pričelo delovati V stvai zastopal je delavce na sodišču prodaji živine v lanskem letu, ee „• Mro»imno,4a,i okrpO
stvo v preteklem letu. Povzemamo začetku letošnjega šolskega leta. _ y sporjh z delodajalci, kar mu ja število živine m zmanjšalo, ^ na- 153.000 din, letos pa 159.300 din.
nekaj zanimivih podatkov o vedno Svet za socialno varstvo skrbi prinašalo mastne zaslužke. Kakor sprotno, celo povečalo. Ob začetku y občini živi okrog 15.250 prebi- 
v^čji preventivni in kurativni so- tudi za počitniško letovanje otrok, hitro pa ni bilo izg ledov za njegove leta, ko je bil popis živine, so ugo- Qd tega je 'kakih 10.000 za
cialni službi. Lani jih je bilo v obmorskih leto- osebne koristi je obrnil delavstvu tovlli, da znaša porast živine za de,o zmožnih 11udi. V industriji in

Vsega skupaj je v našem okraju viščih 3546 in 1029 v višinskih le- hrbet in si iskal koristi drugje To 2-3«/». Vjtcjb prašičev se je po- drugje je zaposlenih okrog 6000
3572^>nemoqlih ter telesno in du- loviščih. je potrdil sam s tem, da se je leta večala iz leta 195^^59 ra l°°d i: ljudi, okrog 1000 pa se jih bavi s
ševno defektnih odraslih ljudi, po- 1941, ob okupaciji Jugoslavije, udi- Pa še nekaj pod alkov o ^ P rodaj 1 kmetijStvom. Iz tega je razvidno, da
trohnih socialne podpore. Dejansko MALI LOG njal v službo nemškemu okupatorju, zivane iz prvega tromesečja bj se ]ahko zaposlilo še precej od-
n « hHe niihove podpora 'doslej V Malem logu, v Loškem potoku, višne delovne sile. Naj v ilustracijo
pa so bile njihove poopo---------^ .„ famkaišnia mladina že v febru- navedemo, da je na posredovalnici

21. maj — v an vajencev za delo prijavljenih okrog 180 ljudi,
Tako kot povsod tudi vajenci v 21. maj. Na praznik so vajenci ko- ki bi se rad^1 Zzapos£

Kočevju bpo proslavljajo svoj dan, vinske in lesne stroke šld na poučn treba skrbeti nadaljnjo zaposli
izlet v Kamnik, kjer so si ogledali tev ljudi.

pa so bile njihove poapora . tnmkBišnia mladina že v febru-zelo nizke Na posebnem posveto- je tamkajšnja mladina že v repni

v?*
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žinske pokojnin©. Tako so zvišali 
polnim socialnim podpirancem nji-
hove prejemke od 3000 dinarjev na 
4500, 5000 ali več din. V okraju je 
tudi osem domov za stare in one
mogle ljudi s skupno kapaciteto 
1087 postelj, kar povsem zadošča 
okrajnim potrebam.

Razen tega je v okraju na 316 
šolah 289 šolskih in mlečnih ku
hinj. V njih prejema malice 50.425 
dijakov (to je 81 «/o vseh učencev). 
V 'minulem letu se je kvaliteta mar 
lic močno izboljšala, saj so dobivali 
mlečne proizvode v različnih obli
kah. Malice so stale povprečno 22 
din, starši pa so prispevali le po 
8 dinarjev. Po mestih pa se vedno 
bolj uveljavljajo tudi šolske ku
hinje, kjer učenci lahko dobe topel

SPOMINSKI DNEVI
Od 22. maja do 6. junija 1935 je bila v Kočevju v 

tekstilni tovarni »Triglav« (»Horak«) stavka tekstilcev.
25. maja 1892 je bil v Kumrovcu rojen Josip 

Broz-Tito, predsednik FLRJ.
25. maja 1944 so nemške sile izvedle desant na 

Drvar. Akcija se jim ni posrečila.
28. in 29. maja 1944 je bila v Semiču pokra

jinska partijska konferenca za Dolenjsko in Notranj 
sko.

tovarno »Titan« in tovarno »Stol« 
v Duplici. Vajenske oblačilne stroke NALOGE V SADJARSTVU
Pa so bile v Lescah pri Bledu. Družbeni plan občine Kočevje za

V petek, 22. maja, pa je za va- leto 1959 govori med drugim tudi 
jence proslava v Šeškovem domu, 0 nalogah v sadjarstvu. V tem letu 
na kateri govori predsednik občin- bg potrebno posvetiti večjo pozor- 
skega komiteja LMS Kočevje. Ljub- nost obnovi in sanaciji nasadov ter 
ljansko mestno gledališče pa, go- zatiranju sadnih bolezni in škod- 
stuje z Rattiganovo komedijo »Lo- Ijivcev. Obnova naj bi zajela večje 
čene mize«. Predstava je brezplačna kompleksne nasade in kraje, kjer 
in vabljeni so tudi pomočniki in ^ pogoji za sadjarstvo. Kmetijska 
mojstri. V nedeljo bodo skoro vsi zadruge naj bi podvzele ukrepe, la 
vajenci šli na mladinsko proslavo v bodo ustanovljene sadjarske skup- 
Papeže. V ponedeljek pa bodo imeli nosti ter da se bodo zasadili sa- 
športne nastope in se v posameznih d0vnjaki na površinah, katere so 
disciplinah pomerili z gimnazijsko določene v programih posameznih 
mladino. kmetijskih zadrug.

-Mc

Partija je bila močnejša
O tekstilni stavki le ta 1935 v Kočevju

Napisal: Alojz Komerlčki
Gospodarska kriza, ki je zajela 

večji del Evrope že leta 1930 in 
se v naslednjih letih še stopnjevala, 
se ja održala tudi v naših krajih. 
Zaradi zaostrenega ekonomskega po
ložaja v svetu, je tudi gospodarstvo 
bivše Jugoslavije utrpelo znatno 
škodo Celotno breme izgub pa so 
kapitalisti hoteli naprtiti na rame 
delovnega človeka Jugoslavije. De
lovni pogoji so bili iz meseca v 
mesec slabši, plače za storjeno delo 
vedno nižje. Gospodarske konjuk- 
ture so omejevale gospodarsko de
javnost, zaradi česar je prišlo do 
brezposelnosti itd.

Da so bili delovni pogoji vedno 
slabši in da plače niso zadostovale 
za najnujnejše življenjsko vzdrže
vanje, so dokaz redni štrajki v pred
vojni jugoslovanski industriji in go
spodarstvu, ki so sledili od leta 1919 
dalje. Med prizadete industrijske 
panoge je spadala tudi tekstilna in
dustrija, ki se je v letih po prvi 
svetovni vojni razvila v Sloveniji 
posebno v Mariboru in Kranju.

Med novo nastala tekstilna pod
jetja moramo prištevati tudi obe 
tekstilni tovarni v Kočevju, t. j. 
»TEKSTILANA«, — tovarna sukna

v Kočevju in »TEKSTILNA TOVAR
NA PLATNA IN TISKANIN«. Pri 
»Tekstilani« je bil poleg tujega ka
pitala udeležen tudi domači kapital. 
Pri »Tekstilni tovarni platna in ti- 
skanini« je prevladoval inozemski 
kapital — češki — katerega pred
stavnik in izključni vodja je bil 
Horak Bohuslav. Tovarna je po svoji 
strukturi spadala v sestav tekstil
nega koncerna »MATAUŠ SCMILY« 
— CSR, kajti Bohuslav Horak je 
bil sin lastnika koncerna »Matauš«. 
Kriza v tekstilni industriji v CSR 
je dala povod, da so češki kapita
listi iskali svoje dobičke tudi dru
god. Tako so svoje delovanje raz
širili na manj industrijsko razvite 
države, med katere je spadala tudi 
takratna Jugoslavija.

Češko-slovaški koncem je sklenil 
ustanoviti svojo posestniško tovarno 
v Jugoslaviji in je v ta namen do
ločil iz svojih sredstev — poleg 
denarne dotacije za zgradbo tovar
niških stavb in začetek poslovanja, 
tudi tkalne stroje in drugo opremo, 
ki je bila za češko inudstrijo ne
primerna in v večini primerov za
starela. Za zgraditev tovarne v Ko
čevju je bilo poslanih okrog 640 
tkalnih strojev, ki so bili deloma

stari že preko 100 let, torej izrab
ljeni in za vsako sistematično in 
učinkovito delo neprimerni. Da se 
je češki kapital odločil zgraditi to
varno v Kočevju, je brez dvoma 
pripomoglo tudi to, da je bilo na 
pretek delovne sile, ki je bila voljna, 
da se za vsak, tudi bagatelni zne
sek zaposli v tovarni. K tedaj ob
stoječi nezaposlenosti in višku de
lovne sile je pripomoglo tudi to, da 
je Rudnik Kočevje, odnosno njegov 
lastnik — »Trboveljska premogo- 
kopna družba« iz konjuktumih raz
logov domala ukinila obratovani® 
rudnika in se je omejila le na mi
nimalno produkcijo in za vzdrže
vanje rudniških naprav.

Z vidika tovarne in kapitalističnih 
interesov so bili dani pogoji, da se 
tovarna v Kočevju zgradi in začne 
obratovati. Razumljivo je, da se je 
v to svrho — poleg nujno poslanih 
strojev in opreme inportiralo tudi 
tujo delovno silo, katera je še bolj 
povečevala brezposelnost pri nas. K 
temu je predvsem prišteti, poleg la
stnika samega, vse vodilno tehnično 
in komercialno osebje, visokokvali
ficirane delavce tkalnice .In tiskarne, 
da je domači živelj bil v tovarni 
zastopan le z nižjimi uslužbenci in 
nekvalificiranimi delavci, ki so se 
svojemu delu postopoma priučevali- 

Sicer so bili predpisi, da se za 
vsakega inozemskega delavca zaposli 
domačina kot namestnika, ki bi se

v teku enega leta moral izučiti po
verjenega mu posla. Vendar je bil 
ta 'predpis stalno od strani uprave 
in zaposlenega inozemskega osebja 
ter takratne oblasti izigravan. Pod
jetje je znalo vedno dobiti podalj
šanje dovoljenja za bivanje inozem
skih delavcev, z raznimi motiviza- 
cijami — češ, da domači kader še 
ni izučen in da so inozemski stro
kovnjaki še vedno neobhodno po
trebni itd.

Matično podjetje v ČSR je tudi 
samo zapadlo v težko finančno 
krizo, kar se je odražalo tudi v ko
čevski tovarni. Zaradi neizpolnjenih 
obveznosti matičnega koncerna, so 
se financopini istega t. j. »Živno- 
stenska banka Praha« in »Premi
sliva banka Praha« itd. hoteli za
gotoviti svoje terjatve tudi s pre
vzemom kočevske tovarne in je v 
to svrho bil poslan iz Prage zastop
nik bank — Jičinsky, — ki bi mo
ral voditi nekako prisilno upravo 
in nadzor nad poslovanjem tovarne. 
Temu poslovanju se je tukajšnji 
lastnik Horak zoperstavil, stopil v 
stik s kranjskim tovarnarjem Lju
devitom Sircem in domačimi go
spodarskimi krogi in si s pravnimi 
leki in po pravni poti zagotovil po
ložaj v tovarni, seveda s tem, da 
se je družba preimenovala in da .je 
tovarno prevzela družba »Triglav 
DD« Kočevje.

Kadarkoli je vodstvo sindikata

zahtevalo izboljšanje socialnega po
ložaja delavstva, se je vodstvo to
varne izgovarjalo, da ni mogoče 
ustreči delavskim željam, češ da 
je tovarna v finančnih težavah. 
Jasno je, da tega nihče ni verjel' 
in da temu ni bilo tako dovolj jasno 
pove izjava samega tovarnarja, _ za 
koliko je bil prikrajšan na dobičku 
v 16-dnevni stavki in koliko je bn 
pripravljen še žrtvovati, da se zne i 
delavskih zaupnikov.

rt«?-kier so prodajali razno blago v 
manjših količinah, oziroma ostanki.

Na kakšen nezakonit način si je 
podjetje ustvarjalo dobiček? Naštel 
bi samo nekaj primerov, na primer: 
ko je delavec nastopil službo v to
varni, ga niso prijavili zavodu za 
socialno zavarovanje tudi po več 
mesecev in to po navadi do prvega 
obolenja ali obratne nezgode. Kljub 
temu pa so delavcu ali uslužbencu 
prispevek za socialno zavarovanje 
odtegovali pri izplačilu prejemkov. 
Odvajali tudi niso uslužbenskega 
davka v sličnih primerih. Zaslužene 
plače delavcev in delavk niso bile 
izplačane v velikih primerih po dva 
ali celo več mesecev. Samo po sebi 
je razumljivo, da je tovarnar ta za

služeni — neizplačani denar upo
rabljal za obratna sredstva in si tudi 
na ta način ustvarjal dobiček. Pre- 
nekateri delavec je bil prisiljen ob 
takih pogojih zapustiti delo, ker ni 
imel potrebnih sredstev za preživ
ljanje in si je moral iskati nove 
zaposlitve širom domovine, za kar 
pa ni bilo nobenih izg ledov, ker p 
takrat vladala vsesplošna brezposel
nost.

In še en primer. Podjetje delav
cem in delavkam v tkalnici za prvih 
14 dni dela ni ničesar plačalo, kar 
se je ta doba smatrala kot učna 
doba. Jasno je, da si je podjetje 
na tak izkoriščevalski način ustvar
jalo ogromne dobičke.

Kot začetnik — tkalec, sem se 
učil, kako se straže tkalnim strojem. 
Te »umetnosti« sem se naučil V 
eni uri, tako, da sem prvi dan za
poslitve uspešno stregel 3 strojem. 
Zato lahko upravičeno trdim, da je 
bila učna doba predolga, ker sa j0 
delavec ali delavka s količkaj na
ravne inteligence — katere pa pr1 
naših slovenskih delavcih in delav
kah ni manjkalo — lahko priučil 
tkanju v 1 ali 2 dnevih za izdelavo 
belega platna na takratnih strojijo 
Tako so tovarnarji izkoriščali nas a 
delovno ljudstvo, katero je moralo 
prvih štirinajst dni svoje zapo
slitve neprostovljno 
čanim delom povečevati dobičke ta 
kratnim kapitalistom.(Nadaljevanje;


